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Lt^oűfe 
AZ TTNSERF UNTVF.H-

SITAT greifsvaldi testvér-
egyetemünk lapjának őszi 
számaiban, a SED, a Né-
met Szocialista Egységpárt 
választásainak előkészítése 
és lebonyolítása állt közpon-
ti helyen. A pártértekezleten 
október első napjaiban za j -
lottak le a választások. Dr. 
Herber t Langer első t i tkár 
beszámolójában az egyete-
mi i f júság igen fontos he-
lyet kapott. Kiemeli a be-
számolóban, hogy egyre 
több fiatal lép a párt tag-
jainak sorába. Krit ikusan 
veti fel azonban Langer 
elvtárs, hogy többet kell 
foglalkozni e fiatal kom-
munistákkal, mert ezek 
csak most ismerkednek meg 
a pártélettel. 

Üj és ismeretlen dolog 
szamunkra az egyetemisták 
nyári katonai gyakorlata. 
Érdekes riportban számol be 
az újság a „Manőver ana -
tomie"-ról, a leendő kato-
naorvosok „hadgyakorlatá-
ról". E gyakorlaton, amely 

Tagösszeiráskor 
Évről évre visszatérő po-

litikai esemény a KlSZ-szer-
vezetek életében az év végi 
tagösszeírás és ezzel egyidő-
ben a KISZ-tagokkal történő 
elbeszélgetés, az éves munka 
értékelése. 

Visszaemlékezve az egy 
évvel ezelőtti tagösszeírásra, 
az eredmények mellett nem 
kevés gonddal találkoztunk 

egyetemi KlSZ-szervezete-
inknél a tar talmi programok 
és a szervezeti élet terén egy-
aránt . Elég csak utalni olyan 
problémákra, mint helvon-
ként a taggyűlések, vezetősé-
gi ülések rendszertelensege, 
a közömbösség, stb. Tavaly 
az elbeszélések, felmérések, 
a problémák fel tárása mellett 
igen j'61 javaslatokat is fel-
színre hoztak hallgatóink, a 
KISZ-tagok részéről. E tan-
évi akcióprogramunkban re-
alizálni igyekeztünk vala-
mennyi hasznos, megvalósít-
ható javaslatot. 

A most folyó tanév, KISZ-
m u n k á j á n a k kialakulását 
számos ú j tényező befolyá-
solta. Tavasszal ülésezett a II. 
Országos Egyetemi Kollégiu-
mi Tanácskozás, ezt követte 
szeptemberben az Egyetemi 
és Főiskolai Hallgatók I. 
Országos Konferenciája , 
maid a KISZ Központi Bi-
zottsága 1965. október 5-i 
ülése, amelven megtárgyalta 
„A KISZ Központi Bizottsá-
gának irányelvei, a felsőok-
tatási intézmények hallgatói-
nak és KISZ-szervezeteinek 
helyzetéről és feladatairól" 
című anyagot. A felsorolt fó-
rumokon számos olyan hatá-
rozat és állásfoglalás szüle-
tett. amely pozitívan befo-
lyásolja az egyetemi KISZ-
munkát . a kommunista szak-
emberképzés segítését. Az 
országos irányelvek realizá-
lását szolgálja az I. Csong-
rád Megyei Egyetemi Kollé-
giumi Tanácskozás, az egye-
temi akcióprogramok az I. 

Hazai Diákszeminárium. az 
egyetemi napok eseményso-
rozata. stb. 

Szerintünk a beszélgeté-
seknél azt kellene mérni, ho-
gyan fejlődött egy év alatt a 
kol 'ektiva. az egyén erköl-
csileg. politikailag, szakmai-
lag. mennyire ismeri hallga-
tóságunk az országos és he-
lvi elképzeléseket és ezek 
megvalósításában milyen 
mértékben kíván részt vál-
lalni a KISZ-csoport, a 
KlSZ-alapszervezet. az In-
tézmény KISZ-szervezete 
sr>"tíén. 

A munka nagy és felelős-
ség'^lies Megvalósítása csak 
a KlSZ-akt íva és a tagok 
lelke*, odaadó. tenniakaró 
hozzáállásával lehet eredmé-
nves. Azt ké r jük az egyete-
mi pártszervektől, a patro-
náló oktatóktól. segítsék 
most is KlSZ-szervezetein-
ket, hallgatóinkat alkotó ön-
tevékenységük fejlesztésé-
ben. a végzett munka érté-
kelésében. a tennivalók ki-
alakításában. 

Koncz János 

a mi termelési gyakorlata-
inknak felel meg, szakmai 
és egyéb feladatokat is meg 
kellett oldaniok a „had-
művelet" ideje alatt . 

A katonai előkészítő részt-
vevőinek levelét is közli a 
lap. melyet az Egységpárt 
Központi Bizottságához 
küldtek, személyesen Walter 
Ulbricht-nak s üdvözlik az 
akkor ülésező Központi Bi-
zottságot. 

Az NDK egyetemein ősz-
szel rendszeres mozgalom a 
betakarításban való részvé-
tel. Az őszi, lapok erről is 
beszámolnak. 

Az országok világszerte 
tiltakoznak a vietnami ag-
resszió ellen. Az Unsere 
Universität közli az egye-
temi vezetőség táviratát, 
amelyben együttérzésükről 
és támogatásukról biztosít-
ják a vietnami népet. 

Szeged és egyetemünk is 
helyet kap az újság őszi szá-
maiban. A Tudományegye-
tem pártbizottságának tag-
jairól. dr. Kalocsai Dezső 
professzorról és dr. Kra jkó 
Gyula docensről képes cik-
ket közöltek, ö k ketten az 
Egységpárt választásain 
képviselték • tudomány-
egyetemet. 

Dr. Lőkös Zoltán, a Dél-
magyarország főszerkesztője 
az ősszel kint já r t Greifs-
waldban. Az egyetem rekto-
rá t kereste fel, s kérdései a 
két egyetem közötti kapcso-
latot. a német egyetemek 
problémáit távlatai t ér intet-
ték. A beszélgetésről riport 
számol be. Érdekes színfoltja 
a lapnak az egyetemi hírek. 
Ebben a szolgálati jubileu-
mokat. az idősebb, köztiszte-
letnek örvendő professzorok, 
oktatók születésnapjait , jó-
kívánságokat közlik. Amit a 
mi lapunk is követhetne: az 
az „egyetemi könyvkereske-
dés a j án l j a " — rovat. Itt a 
legfrissebb szakmai könyvúj-
donságokra hívja fel a lap a 
figyelmet s ajánlja a hallqa-
töknak szines ismertetök-
ben. 

Nehéz az őszi példányok-
ban tallózva mindenről rész-
letesen írni. hiszen igen vál-
tozatos. színes lap az Unsere 
Universität. Talán, ami a 
mi lapunk jellegétől meg-
különbözteti. az az irodalmi 
rovat hiánya. A német diá-
kok életéről, nyári és őszi 
tevékenységéről azonban jó 
képet ad. 

Sóvágó Mária 

Ha megáll a fehér autó 
A főiskola leánykollégiuma 

előtt megáll egy fehér autó. 
Fehérköpenyes aszisztensek 
emelnek ki belőle titokzatos 
rendeltetésű ládákat. Ebédre 
indulva és ebédről érkezőben 
kíváncsian figyelik az egye-
temisták a vendégeket. Meg-
telik a folyosó izgatottan for-
golódó lányokkal. Kovács 
Lászlóné, a kollégium igaz-
gatónője mosolyogva figyeli 
az első véradásra készülő fi-
atalokat . 

— Sikerültnek tartom a 
véradó állomás akcióját, hi-
szen a hallgatók ötödrésze 
jelentkezett az épületben. 
Különösen jó volt most a 
szervezés: rrvúlt héten baráti 
beszélgetésre hívták össze az 
egészségügyi felelősöket, az 
igazgatókat és elmondták, 
hogy miiért van egyre na-
gyobb szükség az ingyenes 
véradásra. Pénteken este 
filmvetítés is volt. Azt hi-
szem. a mostam akcióra azért 
jelentkeztek ilyen sokan, 
mert helyben van. Tavaly 
csak az előkészítő előadást 
tartot ták itt. Vonzó volt, 
hogv kijöttek, hiszen vannak 
olyanok, akik ebéd után elő-
adás előtt szánják rá e r re 
az időt és nem érnének rá 
bemenni az állomásra. A lá-

nyok azt is eldönthették, van a lehetőség, mert mos! 
hogy sört, vagy kávét kér-
nek véradás után. 

már olyan az apparátusunk, 
hogy a helyszínre kiszállva 
tudunk vért venni, i lyenkor 

Sok lány között Z f f ^ 
, gondoljak magukat, es növe-

e g y ierfi ] i k a véradók számát. 

A zenei képzés új bázisa Szegeden 
Az 1014/1963. (IX. 3.) szá-

mú kormányhatározat a kö-
zépfokú zeneoktatási intéz-
mények átszervezéséről: 
1. A zeneművészeti szakisko-
lákat fokozatosan zenemű-
vészeti szakközépiskolává 
kell átszervezni. 
2. A zeneművészeti szakisko-
lákban folyó alsófokú zene-
tanár- és általános iskolai 
énektan ár-képzés fe ladatá t a 
Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Főiskolán 3 éves képzési idő-
vel kell megoldani. 

A művelődésügyi minisz-
ter 162,1966. (M. K. 18.) MM 
számú utasítása a Liszt Fe-
renc Zeneművészeti Főisko-
lán alsófokú zene- és ének-
tanárképző főtanszék létesí-
téséről : 
3. A Főtanszak oktatómun-
kája kihelyezett részlegek 
szervezésével Debrecenben, 
Győrött. Miskolcon, Pécsett 
és Szegeden is folyhat. 

A határozat és az utasí tás 
értelmében a szegedi konzer-
vatórium mintegy „ketté-
vált". A szakiskola művésze-
ti szak-középiskolaként foly-
ta t ja munkájá t , az ú j főisko-
lai részleg pedig az 1966—67-
es tanévtől a Liszt Ferenc 
Zeneművészeti Főiskola ze-
ne- és ének tanárképző szak 
szegedi tagozataként műkö-
dik. Miért volt szükség erre 
a reformra? 

flz élet d i k t á l t a 
1945 előtt igen kevés zene-

oktatási intézetünk volt. A 
felszabadulás után Győrött 

és Szegeden létrehozták az 
első zer.ekonzervatóriumokat. 
1952-ben lépett életbe az a 
reform, amely szerint egy 
középfokú intézmény, a ze-
neművészeti szakiskola, fel-
sőfokú diplomát adott ki. Ez 
a kettősség rengeteg ellent-
mondáshoz, félreértéshez ve-
zetett. Az 1966-os reform in-
tézményesen is elkülönítette 
egymástól a középfokú okta-
tást és a tanárképzést. A fő-
iskolai tagozat legfontosabb 
feladatát így, nem utolsósor-
ban a pedagógiai oktatás ré-
vén. a tágabb látókörű zenei 
nevelők képzése jelenti. Hét 
oktató főiskolai kinevezést 
kapott az ú j tanévben: a ta-
gozatot Báthory Sándor fő-
iskolai tanár vezeti, Bódás 
Péter. Delley József, Kedves 
Tamás, Várnagy La j j s , Ván-
tus István adjunktusokként , 
Delley Józsefné pedig tanár-
segédként dolgozik. 

Váníus István ad junktus 
zenekart vezet, zeneelméle-
tet és zenetörténetet tanít — 
természetesen zeneművészeti 
főiskolai szinten. <5 taní t ja be 
Montevei'di, Orfeo című ope-
rá já t a szerző születésének 
400. évfordulójára. 

Várnagy Lajos tanári szo-
bájából hegedűszó hallatszik. 
Az elsőéves hegedű-szol-
fézs szakos Karácsony Kata-
lin gyakorol. Heti 37 órá ja 
van, s naponta minimum 3 
óra kell a gyakorláshoz. 

— Szeretnék visszakerülni 
Kecskemétre tanítani. Sőt, 
mellette még a színházban 
is szeretnék játszani. Ha ma-
rad a konzervatórium, akkor 

is ide jelentkezem. Plusz jó, 
hogy beleestem a „főiskolá-
sításba". 

A hallgatói közérzetet és 
elképzeléseket leginkább a 
KISZ-titkár, a másodéves 
zongora-szoli'czs szakos Elő 
Magdolna ismerheti : 

— Nagy öröm mindnyá-
junk számára, hogy főiskola 
let tünk, doppingolja a tár-
saságot. Akadémiai oklevelet 
fogunk kapni és biztosítot-
ták a főiskolai előnyöket, az 
ösztöndíjat és a szociális se-
gélyt. 

II t ö m e g z e n e - o k t a t á s é r t 
— Milyen feladatokat je-

lent a „főiskolai rang"? 
— Nem egy kész intéz-

ményt kaptunk — válaszol 
Báthory Sándor. A mi mun-
kánkon múlik, hogy felépít-
sük ezt a rendszert. Ennek a 
főiskolának van egy igen 
szép cé'kitűzése, hogy koor-
dinál juk a pedagógiai és a 
szakirányú munkát . 

— Mit vár a reformtól a 
tagozatvezető főiskolai tanár? 

— A jövő a tömegzene-ok-
tatásé. Hármas diplomát 
adunk (hangszer, szolfézs és 
általános iskolai ének-szak), 
s én hiszek abban, hogy h î 
hallgatóink kikerülnek „fe-
hér területekre", magukkal 
visznek egy olyan tudást, 
amely alapja lehet később 
ú j zeneiskolák megteremté-
sének is. 

Géza Ferenc 

A sok lány között fel tű-
nik egy férf iarc is. Dömök 
István harmadéves hallgató 
most ad először vért. 

— Egy éve baleset után 
kaptam vért, és már akkor 
elhatároztam, hogy amint le-
het, visszaadom. 

— Sportolsz? 
— Igen. Atlétizálok: súly-

lökés, g e r e l y h a j í t á s . . . és 
nős vagyok 

— Ez már nem könnyű at-
létika! És mit szol a felesé-
ged a véradáshoz? 

— ö is adott a múlt évben 
vért. 

Ládl Mária, a diákt i tkár 
nemrég érkezett meg az órá-
ról, de már is lesietett a tár-
salgóban várakozók közé. 

— Miért ilyen sokan és 
miért ilyen kevesen? 

— Nem tar tom kevésnek. 
Csak ebből a kollégiumból 
ö tvenhármán jelentkeztek. 
Vannak, akik azt mondják : 
majd meglátjuk. Sokan per-
sze félnek. Én is félek. Soha 
nem talál ják el a vénámat, 
és most adok először. Azt 
hiszem, aki már adott, annak 
nem nagy eset. Pénteken a 
filmvetítésen többen voltunk. 
A földön is ültek. Pedig 
olyan filmet hoztak, amit 
már lát tunk. 

— 1962-ben , kétszáz li ter-
rel indul tunk — mondja 
Sebők Sándorné szervező. 
Ma évi 4600 liter a Csongrád 
megyei gyűjtés, de ez sem 
elég. Jövőre 5200 liter a terv, 
és az, hogy növeljük az in-
gyenes véradók számát. !5aj-
nos, idén a félév alat t bekö-
vetkezett balesetek száma 
annyi mint az elmúlt évben 
összesen. A fejlődésre meg is 

A visszakapott vér 
Érdeklődők kukucskálnak 

be a folyosóról. Akik túles-
tek az első véradáson, most 
leülnek az asztal mellé és ki-
veszik a papírzacskóból az 
uzsonnát, megtöltik a poha-
ra t sörrel. 

— Milyen vtflt? — fon to-
lok némi részvéttel egyikük-
höz: Demeter Annához. 

— Azt is e lmonjam. hogy 
megijedtem? Mikor beleszúr-
ták a tűt a vénámba, alig 
csepegett a vér, és egy kis 
remegés fogott ol. Aztán min-
den reodbe jött, és megkér-
dezték, hogy jói éraerrwe m a . 
gam. Mont kis gyengeséget 
érzek, de tudom, ez is elmú-
lik. ö rü lök , hogy látom: a 
véradás nem já r különösebb 
fá jdalommal . Hallottam, 
hogy egy szívműtéthez tíz li-
ter vérre van szükség. Ehhea 
hozzá járul tam most én is. D« 
ez nem elég. Sok ember se-
gítsége szükséges, hogy egy 
ember életét megmenthes-
sük. 

A véradás nem mindenki-
nek sikerült . Alacsony vér-
nyomás, gyengeség miatt 
csak a jelentkezők felére ke-
rü l t sor ezen a délutánon. 
Így is több mint hét li tert 
adtak a kollégium legbát-
rabbjai . Azaz . . . azóta már 
fél l i tert viasza is kaptak, 
amikor éppen egy kollégista 
lánynak volt rá szüksége. 
legközelebb, ha megáll a fe-
hér autó a kollégium előtt, 
talán még többen igyekez-
nek az e l ső .emele t i társal-
góba egy líts félelemmel, iz* 
ga lom mai. de a véradás szüle« 
ségességének ismeretével. 

V. M. 

Pillanatkép a főiskolai vér adónapról. A hallgatók felis-
merték a véradás életmentő jelentősegét. 

Társadalmi munkában 
a jogászok 

Akik már , fö isknlá .sok 
hallgatói 

'. A Zeneművészeti Főiskola kihelyezett szegedi tagozatának 
Van tus István adjunktus zeneelméleti óráján. 

A napokban a jogtudomá-
nyi kar hallgatói jól sikerült 
társadalmi munkán vettek 
részt. Bár az időjárás nem 
kedvezett a munkaakció-
nak. mégis szép számú részt-
vevője akadt. 

Százharminchárman segí-
tettek a szegedi Móra Ferenc 
Tsz-nek. I t t dolgoztak a lá-
nyok, akik paprikát szedtek, 
és a fiúk egy része is, akik a 
répaszedésben vettek részt. 
A többi fiú (89-en) a Csong-
rádmegyei Építőipari Válla-
lat munkahelyein dolgozott, 
a Szivárvány-kitérőnél, a ter-
málvízvezeték kiásásánál, és 
a Bécsi körúton épülő szö-
vetkezeti társasházaknál. A 
munka csatornázásból, föld-
munkából, felvonulási épület 
bontásából, árokbefedésből, 
falbontásból és egyéb segéd-
munkákból á l l t 

A Kar hallgatói ezzel a 
munkával kezdték meg társa-
dalmi munkavállalásuk tel-
jesíteset. A hallgatók legke-

vesebb 20 óra társadalmi 
munka elvégzését vállalták. 
A munkából befolyt összeget 
megfelezik, egyik részét a 
vietnámi nép megsegitésére 
kívánják fordítani, míg a 
másik rész a KISZ-szervezet 
programjainak anyagi fede-
zetéül szolgál majd. 

A végzett munkával mind 
a tsz, mind az építőipari 
vállalat vezetői a legtelje-
sebb mértékben elégedettek 
voltak. A további együt tmű-
ködésre is született megálla-
podás. E szerint n tsz szük-
ség esetén ismét hivja majd 
a patronáló egyetemistákéi. 
akrk már eddig is jelentő« 
segítséget nyújtottak a szüre-
teiéiben és más termények 
betakarí tásában is. Az építő-
ipari. vállalattal tör tént szó-
beli megegyezés a lap ján jö-
vő márciusban és áprilisban 
további egy-egy napot fog-
nak a hallgatók a vállalatnál 
dolgoyt- í 

Keigl Endre 


